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نگرانی از سرنوشت گندم!

آرمان ملی: وضعیت بازار مرغ نمایی بزرگ و 
روشن از سوءمدیریت هایی است که باعث شده تا یک 
مشکل ساده به یک بحران جدی و ظاهرا حل نشدنی 
بدل شود. بحرانی که بیم آن می رود که در مورد گندم 
نیز رخ بدهد چراکه سیاست گذاری های اقتصادی در 
کشور با مشکلات زیادی مواجه است و این سیاست ها 
در هر فضایی که وارد شود می تواند اثرات مخربی به 
همراه داشته باشد. از این رو گندم کاران و کارشناسان 
اقتصادی نگرانند که نارسایی های دولت در عرصه 
مدیریت بازار مرغ باعث تنش در حوزه گندم شود 
که محصولی استراتژیک و مهم برای کشور به شمار 
می رود. این نگرانی بیراه نیست چراکه پرونده دولت 
در این موضوع عملکرد مناسبی را نشان نمی دهد. 
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون با اشاره به 
اینکه سرکوب قیمتی، چالش مهم بخش کشاورزی 
است، گفت: »از دولت می خواهیم که راه رفته درباره 
مرغ را در خصوص گندم تکرار نکند.« ارسلان 
قاسمی، رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون 
درباره انتقادات گسترده به عدم اصلاح قیمت خرید 
تضمینی گندم، به مهر گفت: »با توجه به شرایط 
بارندگی و اقلیمی کشور و احتمال وقوع خشکسالی، 
باید برنامه ریزی ها منطبق با این شرایط و در جهت 
تسهیل اوضاع باشد. درحالیکه دولت وظیفه داشت 
نهاده مورد نیاز مرغداران را تأمین و از تولید حمایت 
کند، نه تنها به این وظیفه خود به درستی عمل نکرد 
بلکه با سرکوب قیمت مرغ، به بحران بازار دامن زد.« 
او تاکید کرد: »بخش کشاورزی ضامن امنیت غذایی 
کشور است و دولت ها موظف به تأمین امنیت غذایی 
هستند اما متأسفانه در کشور ما دولت ها می خواهند 
هزینه این کار را از جیب کشاورزان بردارند.« این 
فعال بخش خصوصی ادامه داد: »مشابه این اتفاق 
درباره مرغ رخ داد و در حالی که دولت وظیفه داشت 
نهاده مورد نیاز مرغداران را تأمین و از تولید حمایت 
کند، نه تنها به این وظیفه خود به درستی عمل نکرد 
بلکه با سرکوب قیمت مرغ، به بحران بازار دامن زد.«  
قاسمی اضافه کرد: »از دولت می خواهیم که راه رفته 
درباره مرغ را در خصوص گندم و دانه های روغنی و 
سایر محصولات استراتژیک تکرار نکند و از این تجربه 
درس بگیرد.« او با اشاره به شرایط حساس کشور و 
جنگ اقتصادی افزود: »این سیاست گذاری های غلط 
موجب نارضایتی کشاورزان و تولیدکنندگان می شود 
چراکه نه تنها حمایتی از تولیدکننده نمی شود بلکه 
هزینه تولید نیز از جیب تولیدکننده می رود.« او با 
اشاره به واگذاری مزارع سبز گندم به دامداران گفت: 
»واگذاری گندمزارها به دامداران و استفاده از آنها به 
عنوان مرتع برای چرای دام نشان می دهد که تاکنون 
سیاست گذاری در این حوزه به شدت غلط بوده 
است.« قاسمی تصریح کرد: »قیمت ناعادلانه خرید 
تضمینی گندم قطعا موجب می شود تولید کاهش 
یابد و یا گندم تولیدی از چرخه تأمین آرد و نان خارج 
شود و کشور در شرایط دشوار محدودیت ارزی ناچار 
به واردات گندم شود.« او با بیان اینکه در دو تا سه 
سال گذشته کشاورزان نشان دادند که پای کارند و 
فقط دولت نباید دست و پای آنها را بندد، تاکید کرد: 
»تولیدکنندگان ما در شرایط دشوار تحریم اقدام به 
تولید کردند و سرپا ماندند، حتی خود مسئولان نیز 
بارها اذعان کرده اند که رشد اقتصادی کشور طی دو 
سال گذشته مرهون رشد بخش کشاورزی است و در 
چنین شرایطی ما نباید به سمت و سویی حرکت 
کنیم که تولید داخلی محصولات کشاورزی تضعیف 
شده و قاچاق خروجی گسترش یابد.« قاسمی تصریح 
کرد: »سرکوب قیمتی در بخش کشاورزی از جمله 
چالش های مهم این بخش طی سال های اخیر است؛ 
در تمام دنیا کشورها به فکر تأمین امنیت غذایی خود 
هستند و از مهم ترین عامل استقلال کشورها همین 
بحث امنیت غذایی است.« او گفت: »درباره سرکوب 
قیمت گندم و تبعات ناشی از آن به دستگاه های 
مختلف از جمله وزارت جهاد کشاورزی، وزارت 
صمت، مجلس و ریاست جمهوری چه به صورت 
مکتوب و چه به صورت شفاهی هشدارها و تذکرات 
لازم را ارائه کرده ایم؛ دولتمردان بحث کمبود بودجه 
و افزایش قیمت نان را به دنبال افزایش قیمت گندم 
مطرح می کنند. ما نیز معتقد هستیم که نان باید 
با نرخی معقول و منطقی به دست مردم برسد اما 
این یارانه را دولت باید بدهد نه اینکه آن را از جیب 
گندمکار پرداخت کند؛ نمی شود که یارانه مردم را از 
جیب کشاورز بردارد.« قاسمی در ادامه با انتقاد شدید 
از سیاست های دولت در بحث تولید و تأمین مرغ 
اضافه کرد: »ما شاهد بودیم که قیمت مصوب مرغ نیز 
حدود ۴ هزار تومان از نرخ تمام شده تولید آن کمتر 
بود و همان موقع می شد حدس زد که چه اتفاقاتی 
در بازار رخ خواهد داد.« او با بیان اینکه اگر دولت 
سیاست های خود را در قبال قیمت گذاری گندم 
اصلاح نکند، کمبود تولید گندم و آرد در کشور طی 
ماه های آینده فرضیه ای محتمل است و باید از همین 
الان به فکر واردات گندم باشند، افزود: »این اتفاق 
درباره مرغ رخ داد و مسئولان اعلام کردند که حدود 
۵۰ هزار تن مرغ برای تنظیم بازار این کالا وارد کشور 
خواهد شد در حالی که اگر همین میزان ارزی را که 
الان می خواهند صرف واردات مرغ کنند را در زمان 
درست، صرف تولید می کردند و از قیمت گذاری دست 
برمی داشتند، بازار مرغ این اندازه نابسامان نمی شد.« 
قاسمی با اشاره به اینکه نیاز کشور به مرغ بین ۱.۸ تا 
۱.۹ میلیون تن است، گفت: »ظرفیت تولید مرغ در 
واحدهای تولیدی کشور بیش از ۲.۳ میلیون تن است 
و این یعنی ما به راحتی می توانیم صادرکننده مرغ 
باشیم کما اینکه در گندم نیز چنین ظرفیتی داریم 
اما سیاست های غلط دولت، تولید داخلی را زمین گیر 

کرده و کشور را محتاج واردات می کند.«

آرمان ملی: عضو کمیسیون عمران مجلس 
با بیان اینکه بازار مسکن و اجاره قیمت دستوری 
را نمی پذیرد و مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا 
درباره تمدید قراردادهای اجاره پشتیبان اجرایی 
ندارد، گفت: »یکی از عوامل مهم در تعیین نرخ 
اجاره، بهای مسکن است که در 7 سال گذشته 
بیش از 7۰۰ درصد رشد داشته  است.« مجتبی 
یوسفی درباره اجرای مصوبات ستاد ملی مبارزه با 
کرونا در خصوص تمدید قراردادهای اجاره به ایلنا 
گفت: »هر طرحی اگر قانون بالا دستی نداشته 
باشد و از پختگی و جامعیت کامل برخوردار نباشد، 
در صورت اثرگذاری هم، تاثیر مقطعی خواهد 
داشت. درست است که این مصوبات درباره تمدید 
قراردادهای اجاره به صورت مقطعی اثرگذار بود 

اما در بلندمدت این اثر ماندگار نبوده  است.« او 
با بیان اینکه مهم ترین مشکل مستاجران افزایش 
بهای اجاره به دلیل افزایش قیمت بی رویه ملک 
در سال های گذشته است، گفت: »در طول بیش 
از 7 سال گذشته قیمت مسکن بالای 7۰۰ درصد 
افزایش یافت که بخشی از این افزایش قیمت به 
سیاست های مسکنی در دوره وزارت »عباس 
آخوندی« برمی گردد که با افتخار اعلام می کرد 
حتی یک واحد مسکونی هم نساخته  است. حدود 
۱۸۰ تا ۲۵۰ درصد افزایش بهای مسکن در بازه 
زمانی اواخر سال ۹۸ تا پایان سال ۹۹ رخ داد«. 
یوسفی افزود: »یکی از عوامل تعیین کننده در 
قیمت اجاره، قیمت و بهای ملک است. در شرایطی 
که با افزایش لجام گسیخته قیمت مسکن مواجه 

شدیم، ناخواسته نرخ اجاره مسکن هم افزایش 
یافت.« او گفت: »درست است که مصوبات ستاد 
ملی مبارزه با کرونا درباره تمدید قراردادهای اجازه 
به صورت مُسکن مشکلات برخی از مستاجران 
در یک بازه زمانی برطرف ساخت اما در مواردی 
باعث ایجاد مشکل برای مالکان شد و اختلافاتی 
بین موجر و مستاجر رخ داد بنابراین باید این 
موضوعات سیاست های کلانی در نظر گرفت.« 
عضو کمیسیون عمران با تاکید بر اینکه تمام این 
تصمیمات مُسکن بازار اجاره هستند و در نهایت 
باید قانون تولید مسکن و تعادل در عرضه و تقاضا 
به اجرا برسد، اظهار داشت: »در حال حاضر بیش از 
6.۵ میلیون خانوار در کشور مستاجر هستند و باید 
مشکل مسکن این جمعیت قابل توجه را برطرف 
ساخت.« یوسفی ادامه داد: » نیاز سالانه ساخت 
مسکن در کشور حدود یک میلیون واحد است که 
از این عدد بسیار عقب هستیم و تا زمانی که عرضه  
و تقاضا در بازار به تعادل نرسد، مشکلات موجود 
در بازار مسکن و اجاره برطرف نخواهد شد.« او 
تاکید کرد: »برخی از مشکلات حوزه مسکن با 
طرح جهش تولید مسکن برطرف خواهد شد و در 
هفته جاری هم رسیدگی به این طرح در دستور 
کار مجلس قرار دارد و بنا براین است که رسیدگی 
به این طرح در مجلس در هفته جار به پایان برسد. 
مهم ترین هدف از اجرای این طرح خروج بازار 
مسکن از دلالی و نگاه کالای مصرفی با مسکن 
است.« عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به 
تعیین سقف مجاز افزایش اجاره بها گفت: »با توجه 

درآمد مردم در شرایط حال حاضر و در شرایط 
رکود در دوران کرونا، اگر سقف افزایش اجاره بها 
۱۰ درصد هم تعیین شود، مردم توان پرداخت 
ندارند، اما واقعیت بازار این است که این اعدادی که 
از سقف مجاز برای افزایش قیمت اعلام می شوند 
هیچ یک رعایت نمی شوند و به اجرا نمی رسند.« 
او افزود: »در شرایطی که رشد قیمت مسکن 
بسیار بالا بوده و با نرخ توم بالای ۳۵ درصد مواجه 
هستیم، نرخ های دستوری به اجرا نمی رسند کما 
اینکه سال گذشته هم که سقف مجاز افزایش 
اجاره بها ۲۵ درصد اعلام شده بود، اما اجاره ها بیش 
از این اعداد افزایش یافت.« یوسفی ادامه داد: »تا 
زمانی که در این باره قانون بالادستی نداشته باشیم 
و عرضه به اندازه تقاضا نباشند این موضوعات به 
جایی نمی رسد. در سایر کالاهای اساسی هم شاهد 
این موضوعات هستیم مگر امروز گوشت و سایر 
کالاها با نرخ مصوب به دست مردم می رسد که در 
بازاری مانند اجاره بخواهند نرخ دستوری را به اجرا 
برسانند.« او با تاکید بر اینکه بازار نرخ دستوری 
را نمی پذیرد و از سوی دیگر هم رهاسازی بازار 
هم سیاست درستی نیست، گفت: »در بازار نیاز 
به سیاست گذاری های دقیق و برنامه ریزی های 
کارآمد داریم که اخذ مالیات یکی از این راهکارها 
و برنامه ها است. عضو کمیسیون عمران مجلس با 
بیان اینکه مسکن باید کالای مصرفی تلقی شود، 
گفت: به زودی مالیات بر خانه های خالی در کشور 
به اجرا می رسد و با این دست از قوانین بازار مسکن 

را از دلالی خارج می کنیم.«

عضو کمیسیون عمران :

رشد بیش از ۷۰۰ درصدی قیمت مسکن در ۷ سال گذشته

یـادداشــت
نبود ثبات، باعث فرار سرمایه  می شود

بخشی از نقدینگی موجود در جامعه نقدینگی واقعی محسوب نمی شود 
و بخش قابل توجهی از آن مربوط به بدهی بدهکاران کلان به بانک ها است 
که هر سال هم بانک ها ۲۰ تا ۳۰ درصد بسته به قراردادی که با افراد بدهکار 
دارند، جریمه تاخیر به آن اضافه می کنند و آن را در تراز خود به عنوان 
دارایی ثبت می کنند. این اتفاق در حالی است که بدهکاران هیچ قصدی 
حتی برای پرداخت اصل پول ندارند چه برسد به اینکه تاخیر آن را پرداخت 
کنند! در واقع اینها باعث خلق پول محسوب می شود، اما واقعی نیست. یک 
بخش عمده تر این است که در کشور ما سرمایه و نقدینگی سرگردان در 
بازارهای مختلف هستند و صرف فعالیت های غیرمولد می شود. به دلیل 
اینکه محیط سرمایه گذاری برای تولید یا فعالیت های مولد که خدمات 
را هم دربرمی گیرد یا محیط کلان اقتصاد یک محیط با ثباتی نیست در 
نتیجه پول بین بازارهای مختلف سرگردان است و یک روز در بورس، یک 
روز در مسکن، یک روز در طلا و ارز و یک روز در سایر بازارها وارد و خارج 
می شود و به کار غیرمولد می پردازد و این فعالیت ها در جریان های غیرمولد 
افزایش پیدا می کند. لازمه جذب این سرمایه ها، ایجاد ثبات در محیط کلان 
اقتصاد کشور است ولی متغیرهای سیاسی چه خارجی و چه داخلی است 
که در شرایط دخیل هستند. زمانی که شرایط برای کار مولد در کشور فراهم 
نباشد که این شرایط ثبات در کلان اقتصاد کشور است نباید توقع داشته 
باشیم که سرمایه های سرگردان جذب فعالیت های کوچک شود. متاسفانه 
تعدد سازمان ها، نهادها، ستادها و ... باعث موازی کاری در این حوزه شده 
است. با صدور بخشنامه و تشکیل ستاد و ... مشکل حل نمی شود و مشکل 
نبود ثبات در کلان اقتصاد است. هیچکس نمی داند سال آینده در همین 
زمان وضعیت اقتصادی کشور به چه شکلی خواهد بود و در این شرایط چه 
انگیزه ای وجود دارد که افراد کار مولد را آغاز کنند. کدام یک از سیاست ها 
یا هدف گذاری ها یا برنامه ریزی های اقتصادی کشور که برای توسعه نوشته 
شده به نتیجه رسیده است؟ هیچکدام. یک سند چشم انداز ۲۰ سال در 
کشور تهیه شد که سال ۱۴۰۴ به پایان می رسد، یعنی الان ۸۰ درصد زمان 
این برنامه گذشته و به ۲۰ درصد انتهایی آن رسیده ایم؛ آیا نسبت به آن زمان 
جلوتریم، همانجایی هستیم که بودیم یا عقب تر رفتیم؟ اینها همه نتیجه 
نبود ثبات در کلان اقتصاد کشور است. کلان اقتصاد ما به شدت متاثر از 
روابط سیاسی در دنیا و داخل کشور است. یعنی ما هم با دنیا و هم در داخل 
دچار نزاع هستیم به همین دلیل محیط آمادگی برای کار بلندمدت را ندارد 
و صاحبان سرمایه  که بخش عمده ای از  آنها منشاء قانونی مشخصی ندارند. 
سرمایه  خود را در بی خطرترین و زودبازده ترین با قابلیت نقل و انتقال بیشتر 
سرمایه گذاری می کنند نه در جایی بخش مولد. فعالیت های مولد نیازمند 
زمان است ولی فعالیت های سوداگرانه نیازی به زمان ندارد در نتیجه طبیعی 
این است پول به جایی می رود که هم زودتر به سود برسید هم زودتر جابه جا 
شود. این است که تا وقتی محیط کلان اقتصاد ما ثبات نداشته باشد همین 

رویه پیش خواهد رفت.

 رقابتی نفس گیر
فرشید منوچهری دبیر شورای ملی زعفران در خصوص وضعیت 
صادرات زعفران به »آرمان ملی« می گوید: در حال حاضر ۳ گروه 
نسبت به صادرات زعفران اقدام می کنند؛ دسته اول تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان رسمی زعفران هستند که بر اساس مصوبات 
دولت مجبور هستند تا ارز حاصل از صادرات را برمبنای نرخ تعیین 
شده از سوی بانک مرکزی و در سامانه عرضه کنند، اما دسته 
دوم این گروه را تجاری تشکیل می دهند که واردت کننده کالا 
به کشور بوده و قصد دارند تا با صادرات زعفران به کشور متبوع از 
این نمد کلاهی برای خود ببافند بنابراین با توجه به سودی که از 
مسیر واردات به دست آورده اند فروش و صادرات زعفران با قیمتی 
پایین تر از نرخ معمول در بازار جهانی چندان حائز اهمیت نخواهد 
بود این در حالیست که عرضه با نرخ کمتر شرایط را برای حضور 
تولیدکنندگان رسمی در بازار سخت تر می کند. وی با تاکید بر 
اینکه باید بر صادرات بازار زعفران نظارت شود گفت: صادرات 
زعفران در کشور درحالی محدودیتی ندارد که سودجویان برای 
استفاده حداکثری از تفاوت نرخ ارز در بازار آزاد و سامانه نیما و فرار 
از الزاماتی که دولت برای ورود ارز گذاشته نسبت به صادرات غیر 
رسمی اقدام می کنند، بنابراین به دلیل سودی که از ورود نرخ ارز و 
فروش در بازار آزاد به دست می آورند نسبت به صادرات با نرخ کمتر 
اقدام می کنند.  منوچهری در پاسخ به اینکه آیا امکان شناسایی 
قاچاقچیان صادراتی وجود ندارد و به نظر می رسد از گروه را برخی 
از فعالان حوزه تشکیل می دهند، گفت: اینکه صادرکنندگان 
غیررسمی را فعالان صنف تشکیل دهند محتمل است. اما آنچه 
مسلم است دولت باید برنامه ریزی خود را به سمت کاهش هزینه 
تولید هدایت کند تا کشورهای دیگر تمایلی برای کشت زعفران 
و رقابت با تولیدکننده انحصاری نداشته باشند. دبیر شورای ملی 
زعفران در پاسخ به رقابت برخی از کشورهای اروپایی به دلیل 
ضعف در بسته بندی گفت: موضوع بر سر بسته بندی نیست 
بلکه چالش اصلی بر سر نبود سرمایه در گردش برای کارخانجات 
است. در واقع امکان بسته بندی مناسب وجود دارد اما هزینه 
تمام شده بالا و انتظار برای فروش و بازگشت پول باعث می شود 
تا تولیدکنندگان داخلی به واسطه ضعف در سرمایه در گردش 
عطای حضور در بازار خرده فروشی اروپا را به لقایش ببخشند. این 
فعال صنعت زعفران در پاسخ به نقش بورس کالا در شفاف سازی 
و رونق بازار گفت: استفاده از بورس برای شفاف سازی گزینه بسیار 
مناسبی است اما چگونه می توان انتظار داشت تولیدکننده ای که با 
خرید زعفران نسبت به بسته بندی و صادرات اقدام می کند خرید 
خود را با نرخی انجام دهد که نمایندگان شرکت های خارجی نیز با 

همان نرخ از بورس کالا محصول خریداری می کنند. با این تفاوت 
که محصول خریداری شده از سوی این نمایندگان با بسته بندی 
فله و هزینه تمام شده ناچیز به کشورهای دیگر صادر می شود 
، بنابراین بورس زمانی می تواند مثمرثمر باشد که محصول 
شرکت های تولیدی را عرضه کند نه محصول خام کشاورز. به 
گفته منوچهری مدیریت بازار صادرات زعفران به معنای صدور 
بخشنامه های متعدد و ناکارآمد نیست بلکه دولت باید مدیریت 
بازار را به تشکل های بخش خصوصی واگذار کند تا علاوه بر ثبات 

شاهد توسعه و ایجاد بازارهای جدید صادراتی باشیم.
 ثبات قیمت همگام با رشد نرخ  نهاده ها

 همچنین علی حسینی  عضو شورای ملی زعفران نیز در 
خصوص شرایط حاکم بر تولید و صادرات زعفران گفت: قیمت 
زعفران در سال گذشته در حالی افزایش چندانی نداشته که 
تمام نهاده های کشاورزی از جمله سم، کود، سوخت و حمل 
و نقل افزایش بیش از ۲۰ درصدی را نسبت به سال ۹۸تجربه 
کرده اند. وی در ادامه افزود: تولید زعفران ایران به میزانی است که 
امکان تامین نیاز تمامی کشورهای جهان وجود دارد اما از اواخر 
سال گذشته تاکنون شیوع ویروس کرونا و نیمه تعطیل شدن 
بازار های هدف صادراتی پروسه عرضه کالا در خیلی از بازار ها را 
دگرگون کرده است، بنابراین باتوجه به شرایط پیش آمده باید 
برای رفع مشکلات صادرات نسبت به احداث پایگاه های عرضه 
در کشور های هدف و تأمین محصول زعفران برای کشور های 
متقاضی اقدام می شد. عضو شورای ملی زعفران تأکید کرد: غفلت 
۴۰ ساله در بخش زعفران علی رغم اینکه صادرات زعفران را با 
محدودیت همراه کرده است اما صرفا دلمان به این خوش است که 
عده ای زعفران ما را خریداری کنند و در بازار های هدف به فروش 
رسانند که این بدترین شیوه تولید تا تجارت است. حسینی تأکید 
کرد: در حال حاضر تمام تمرکز بر خرید و صادرات زعفران است 
که این کشور برای کشوری همچون ایران که در تولید زعفران 
رتبه دارد، ایده آل نخواهد بود. عضو شورای ملی زعفران در 
توضیح قیمت زعفران به نسبت قیمت نهاده های تولید، گفت: 
تمام نهاده های کشاورزی از جمله سم، کود، سوخت و حمل و 
نقل افزایش بیش از ۲۰ درصدی را شاهد بوده، اما قیمت زعفران 
نسبت به سال گذشته افزایش چندانی نداشته است. وی افزود: 
سال ۹۸ قیمت زعفران بین 6 تا ۱۳ میلیون تومان بود و در سال 
۹۹ هر کیلو زعفران بین 7 تا ۱۴ میلیون تومان فروخته شد که 
نسبت به افزایش قیمت نهاده ها در بخش کشاورزی رقم ناچیزی 
بوده است. حسینی با عنوان اینکه ناهماهنگی بین هزینه های 
تولید و انتظارات واقعی کشاورز وجود دارد که باید به درستی 

مدیریت شود، گفت: کشاورز برای تولید هرساله خود و فروش 
محصول زعفران نباید دغدغه ای داشته باشد و باید با هماهنگی 
بخش های مربوطه این مشکل رفع شود. حسینی با انتقاد از رقم 
بالای کرایه حمل زعفران با ناوگان هوایی گفت: در سال ۹۹ کرایه 
حمل زعفران با هواپیما افزایش چشمگیری داشته است و یکی 
از مسائلی که فعالان بخش زعفران با آن مواجه هستند محاسبه 
هزینه صادرات زعفران بر اساس حجم و وزن است که ممکن است 
افرادی که قصد صادرات زعفران در وزن پایین را دارند متضرر 
کند. عضو شورای ملی زعفران گفت: رشد قاچاقچی ها نیز در مدت 
اخیر صادرات منظم و اصولی زعفران را به چالش کشیده است که 
باید برای مقابله با این معضلات قبل از درگیر شدن با این مسائل 

تدبیری اندیشیده شود.
 صادرات چمدانی ممنوع

همچنین مهدی علیپور از فعالان حوزه زعفران نیز می گوید: 
موضوع صادرات نیز مانند دیگر حوزه های اقتصادی، موضوعی 
تخصصی است که نیاز به شناخت دقیق از شرایط بازار و مدیریت 
شرایط دارد. در صورتی که فرد یا افرادی بدون داشتن شناخت 
دقیق از بازارها به این عرصه ورود کنند، نه تنها سودی نصیبشان 
نخواهد شد که حتی با ضررهای جدی مواجه می شوند. وی با بیان 
اینکه در میان فعالان نوپای اقتصادی این تصور وجود دارد که به 
راحتی می توانند کالاهایی مانند پسته، زعفران یا فرش صادر 
کنند، توضیح داد: ما در سال های گذشته افراد زیادی را دیده ایم 
که با این تصور که در کشورهای حاشیه خلیج فارس، همواره 
برای این محصولات سنتی ایرانی مشتری وجود دارد، به شکل 
چمدانی و محدود مثلا با خود زعفران می آورند و به دنبال فروش 
آن هستند. این فعال اقتصادی ادامه داد: وقتی فردی بدون هیچ 
پشتوانه ای اقدام به صادرات می کند، مجبور می شود محصول 
خود را در بازارهای سنتی و به شکل فرد به فرد عرض کند. در 
این بازارها، افراد فروشندگان فراوانی دارند و وقتی عرضه از تقاضا 
بیشتر می شود، در نهایت این افراد مجبور می شوند کالای خود را 
به نصف قیمت بفروشند و جز زیان، چیزی برای آنها باقی نمی ماند. 
وی خاطرنشان کرد: محصولات ایرانی ظرفیت بالقوه قابل توجهی 
در بازارهای منطقه دارند و هنوز شانس بالایی برای افزایش ارقام 
صادراتی وجود دارد. برای رسیدن به این اهداف اما صرف انتقال 
یک کالا به بازار کشورهای منطقه و تلاش سنتی برای فروش آن 
کافی نیست. اگر یک فکر جمعی وجود نداشته باشد، مطالعات 
کافی بر روی بازار هدف صورت نگیرد و توجه دقیقی به منحنی 
عرضه و تقاضا نشود، خطر آنکه صادرکنندگان جوان تمام سرمایه 

خود را به راحتی از دست بدهند، وجود خواهد داشت.

بخشنامه های صادراتی به رشد صادرات غیررسمی منجر شده است؛

تلخ خند زعفران به مدیریت دولتی

آرمان ملی: تولید و صادرات طلای سرخ در حالی با نام ایران گره خورده که هم اکنون تحت تاثیر بخشنامه ها و دستور العمل های فاقد توجیه دولتی و همچنین حضور سودجویانی 
که با صادرات غیررسمی راه را برای کاهش رقابت پذیری محصولات ایرانی در بازار جهانی هموار کرده اند با سیلی صورت خود را سرخ نگه داشته است. موضوعی که به اعتقاد 
کارشناسان بهره گیری حداکثری از منافع صادراتی محصولی که انحصار تولید آن در اختیار کشور است تنها به مدیریت و برنامه ریزی صحیح نیاز دارد. به گفته فعالان این 
حوزه نمی توان از ظرفیت های بازار بورس برای خروج دلالان و شفاف سازی در بازار بهره گیری کرد، اما در معاملات تولید کننده داخلی و نمایندگان شرکت های خارجی را در 

یک کفه تراز قرار داد و انتظار داشت تا شرایط به نفع تولید و صادرات کشور تغییرکند.

خبــر
خرما گران نمی شود

فـارس: رئــیس سازمــان حمــایت مصــرف کنندگان 
و تولیدکنندگان با اشاره به وضعیت تامین کالاهای اساسی در 
ماه رمضان گفت: خرما در ماه رمضان گران نمی شود. عباس 
تابش با اشاره به طرح ویژه نظارتی سازمان حمایت با همکاری 
دستگاه های مربوطه برای ماه مبارک رمضان گفت: »با توجه 
به اقدامات انجام شده برای تامین کالاهای مورد نیاز ماه 
مبارک رمضان، مشکلی وجود ندارد و با تدارکات انجام شده 
همه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم تامین و در شبکه توزیع 
قرار گرفته است، خرما نیز از جمله کالاهای پرمصرف در ماه 
رمضان است که در این ماه قیمت آن افزایش نخواهد یافت. 
رئیس سازمــان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
درباره تامین روغن خوراکی مورد نیاز خانوارها برای ماه 
رمضان افزود: »برای تامین روغن مورد نیاز مردم امسال 
متفاوت از سال های قبل به تفکیک واحدهای تولیدی 
پرداخته ایم و نوع تولید مشخص شده و به اندازه نیاز واحد 

روغن خام تحویل داده می شود.«

سیمان سفید گران شد
فارس: با توافق تولیدکنندگان سیمان سفید، قیمت این 
محصول ۳۵ درصد افزایش یافت. بر اساس مصوبه کارگروه 
مدیران عامل شرکت های سیمان سفید کشور، در پی افزایش 
قیمت تمام شده تولید سیمان سفید اعم از مواد اولیه، قطعات 
یدکی و هزینه حمل و نقل بهای فروش سیمان سفید از 
ابتدای سال جاری افزایش یافت و قیمت هر تن سیمان 
سفید فله ۵67 هزار تومان تعیین شد. در عین حال، هزینه 
مالیات بر ارزش افزوده و بسته بندی به قیمت سیمان سفید 
پاکتی اضافه خواهد شد. علی محمد بدُ، عضو انجمن سیمان 
با بیان اینکه قیمت گذاری سیمان سفید تقریبا آزاد بوده 
است، افزود: »سیمان سفید کالایی لوکس محسوب می شود 
که دارای مصارف خاص است و افزایش قیمت آن تاثیری بر 
هزینه ساخت و ساز ندارد.« او با اشاره به توافق تولیدکنندگان 
سیمان سفید برای افزایش قیمت این محصول، تصریح کرد: 
»از این محصول برای نمای ساختمان، تولید موزائیک سفید 

و یا تولید کالاهای خاص استفاده می شود.«

تشکیل ۲۰۰۰ پرونده تخلف 
ایسنا: براساس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، طی روزهای 
ابتدایی سال ۱۴۰۰ نزدیک به ۲۰۰۰ پرونده تخلف صنفی 
تشکیل شده است. از مجموع بازرسی ها در بخش کالا و 
خدمات، بیشترین بازرسی بر کالاهای اساسی از جمله 
گوشت، مرغ، روغن و شکر متمرکز بوده است.. همچنین 
از مجموعه بازرسی های انجام شده از ابتدای امسال و در 
جریان طرح نظارتی ویژه نوروز، ۳۵66 واحد متخلف توسط 
بازرسان در سراسر کشور شناسایی شدند که از این تعداد ۳۲ 
پرونده مربوط به کالاهای قاچاق مکشوفه است. در این میان 
از مجموع پرونده های تشکیل شده طی این مدت ۱۸۹۳ 
پرونده به تعزیرات حکومتی استان ها ارسال و ۱66۳ پرونده 
نیز در حال آماده سازی برای ارسال به تعزیرات حکومتی 
است. طبق اعلام سازمان حمایت طرح تشدید نظارت بر بازار 
شب عید که با هدف حفظ تعادل در عرضه و تقاضای کالا و 
خدمات و تنظیم بازار از نیمه بهمن ماه آغاز شده بود، تا تاریخ 

۲۰ فروردین ۱۴۰۰ ادامه دارد.

مجیدرضاحریری
رئیساتاقبازرگانیمشترکایرانوچین


